
ACTA  DE  LA  1ERA  REUNIÓ  DEL  GRUP  IMPULSOR  DELS  PRESSUPOTOS
PARTICIPATIUS de PORRERES 

A l'Ajuntament de Porreres, el dia 22 de maig de 2017 es reuneixen els membres del Grup
Impulsor dels Pressupostos participatius de Porreres.
Assisteixen a la reunió:

- Adrià Aragunde, delegat d’esports i interior

- Joan Barceló, regidor de MÉS,

- Maria Rosa Juan, regidora de MÉs

- Antònia Llaneres, ciutadana de Porreres.

- Jaume Martorell, tinent de batle

- Gaspar Mora, delegat de cultura i educació

- Francisca Mora Batlessa de Porreres,

- Tòfol Mora, Ciutadà de Porreres,

- Margalida Palerm, delegada de comerç, indústria, sanitat i circulació

- Mateu Sunyer, regidor del PP

- Miquel Àngel Veny, regidor del PSOE, 

- Maria Antònia Veny, ciutadana de Porreres

S’Excusen: Cristina Jorquera, ciutadana de Porreres

La reunió comença amb la benvinguda de Neus Ramis, que excusa a Francisca Mora que ha
tingut un impediment logístic que no l’ha permès arribar a l’hora. Aprofita l'oportunitat per
agrair l'assistència dels i de les participants i comunica la voluntat política d’impulsar un procés
de pressupostos participatius per a permetre que la ciutadania reflexioni i decideixi com s’han
de gastar 100.000€ del pressupost municipal en matèria d’inversions. 

Degut a aquest grup impulsor està conformat per gairebé tots els membres del grup impulsor del
Pla Director de participació ciutadana, no es considera oportú fer una ronda de presentacions. El
fet de voler mantenir el mateix grup es deu a que amb els seus membres ja s’ha fet una feina
prèvia de participació ciutadana que pot ajudar a enquadrar millor  i  contribuir a enriquir  el
procés de pressupostos participatius. No obstant, s’està plantejant ampliar-lo a algunes persones
que s’han mostrat interessades en implicar-se en aquest procés.

Neus Ramis prossegueix explicant què són els pressupostos participatius, que els defineix com
un mecanisme que articula la participació directa de la ciutadania en l’elaboració de part dels
pressupostos públics.
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Els objectius són els següents: 
 Fer possible la reflexió sobre les necessitats, identificar demandes i prioritzar-les en el

temps (diagnòstic i plantejament estratègic); 
 prendre decisions concretes, executables d’acord amb la viabilitat i el volum de recursos

disponibles de l’Ajuntament i fixar-ne els terminis d’execució,
 afavorir la participació i implicació directe del teixit  associatiu i de la ciutadania no

associada. 

S’explica el rol del grup impulsor que és diu que constitueix una taula de treball civil des d’on
es vetlla per la transparència i es crea un espai de debat sobre la metodologia i procediment
implementatiu. 

Les seves funcions són: 
1. vetllar per la transparència del procés, 
2. deliberar  sobre  la  metodologia  del  procés  presentada  i  el  Reglament  dels

pressupostos 
3. animar  a  la  ciutadania  a  participar  en  el  procés  participatiu  (campanya

informativa i Jornades sobre Pressupostos Participatius)
4. Decidir els projectes finals que és sotmetran a votació

A  continuació,  comenta  que  s’ha  enviat  prèviament  per  correu  electrònic  l’esborrany  del
reglament dels pressupostos participatius on s’expliquen els detalls i característiques del procés
participatiu. Es convida als assistents a llegir-ho en deteniment i  enviar les modificacions o
comentaris  que  siguin  necessaris  per  enriquir-lo  i  fer-lo  més  adaptat  a  les  necessitats
porrerenques.

Aquest esborrany de reglament menciona que podran participar-hi:

1. Qualsevol persona que estigui empadronat/da a Porreres i  sigui igual o major de 16
anys.

2. Qualsevol persona que malgrat no hi estigui empadronada, tingui una propietat. 
3. Les associacions o entitats. 

En aquest punt, na Neus Ramis comenta que és voluntat dels joves de menys de 16 de poder
proposar idees i votar. No obstant, legalment no es permet. 

A continuació s’explica que en aquests moments estan en plena organització de la campanya
informativa, per la que compten amb la col·laboració dels joves de Porreres amb qui s’està
plantejant fer un vídeo/càpsula informatiu sobre el procés per incitar i motivar a la gent del
poble a implicar-s’hi. Es recorda que en el Pla director de participació ciutadana 2017-2020 hi
figura la necessitat d’implicar als més joves en les dinàmiques participatives del poble i aquest
procés es considera una bona oportunitat per dur-ho a terme. 

A continuació s’exposen les fites participatives:

 1. Trobada ciutadana d’informació, debat i reflexió on  les persones o associacions
podran  rebre  la  informació necessària  sobre  el  funcionament  dels  pressupostos
participatius i s’instigarà un debat que permeti engegar les primeres reflexions sobre
els reptes i necessitats de Porreres. 

Els membres del grup impulsor consensuen que aquesta jornada informativa i de debat
es farà el dijous 6 de juliol per la tarda a partir de les 20:00h. El lloc encara està per
definir. Els dissabtes es comenta que la gent té els seus plans i que és millor fer-ho
entre setmana i per al tarda. 

2



Na Maria Antònia Veny proposa que les AMIPAS participin per recollir diners per
als viatges de final d’estudi però es comenta que tal volta de cara a l’any vinent seria
una gran idea, però enguany ja és un poc tard.

En Joan Barceló demana si s’ha parlat o es coneix algun altre poble en que es facin
pressupostos. En aquests moment s’estan fent processos similars a Artà, Llucmajor,
Palma i Algaida. En aquest sentit, la batlessa Francisca Mora comenta que es podria
convidar  a  algun/a  Batle/essa  que  tingui  experiència  prèvia  en  pressupostos
participatius per tal que expliqui la bona pràctica. 

El dia de la trobada ciutadana serà el primer dia en que les associacions/entitats i
ciutadania no associada podran presentar les propostes o projectes. 

 2. Presentar les propostes o projectes (mes de juliol): 
◦ L’OAC de l’Ajuntament de Porreres, (Plaça de la Vila, 17), oberta de

dilluns a divendres de 8’30 a 14’00 hores i el dijous de 15’30 a 20’00
hores.

◦ A la Biblioteca Municipal,  carrer Santa Creu s/N, oberta de dimarts a
divendres de 16'30 a 19'00 hores; Dissabtes de 11'00 a 13'00 hores.

◦ Presentar les propostes  virtualment  a l’adreça de correu electrònic:
participacio@porreres.cat

Es consulta el nombre de dies que es considera oportú obrir el marge de
temps per presentar propostes i es consensua que sigui durant un mes. 

Francisca Mora accentua que a l’Ajuntament el mes d’agost els professionals
tècnics estan de vacances. Per tant el filtratge per part del comitè tècnic s’ha de
fer abans i després. En Jaume Martorell al respecte comenta que ha de quedar
molt clar perquè és desestimen les propostes i perquè se n’accepten d’altres, ja
que aquest  punt  pot  provocar malentesos o pots desincentivar la participació
futura. 

Na  Maria  Rosa  Juan proposa  que  les  propostes  que  no  estiguin  pre-
seleccionades, es poden tenir en compte alhora d’elaborar els pressupostos de
l’any  2019  per  exemple.  Na  Neus  Ramis explica  que  efectivament,  són
indicadors sobre el grau de necessitat de determinades actuacions i es tindran en
compte fins i tot per l’any 2018. Na  Francisca Mora afegeix que en moltes
ocasions arriben subvencions del Consell de Mallorca en inversions i que les
propostes que no guanyin poden servir com a orientació per saber com invertir
els diners.

 3.Jornada  de  presentació  i  defensa  pública  de  les  propostes  pre-seleccionades
(setembre)

Després del filtratge per part del grup tècnic de les propostes presentades, justificant-
ne la seva viabilitat o no, es publicaran les pre-seleccionades. En aquesta jornada es
presentaran les propostes i la ciutadania tindrà l’oportunitat d’explicar i defensar la
seva.

Serà el primer dia en que es podran votar.
 

 4. Votacions a les propostes o projectes que hagin estat pre-seleccionats per part de la
comissió tècnica. Les votacions es podran fer:

◦ A l’oficina de l’Ajuntament
◦ A la biblioteca
◦ Virtualment a la pàgina web www.porreres.cat  
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◦ Hi haurà una urna mòbil que es s’instal·larà un dia que es celebri un
esdeveniment lúdico-festiu. 

A continuació, s’obre el torn de paraules.

Es comenta que com a primer any es posa a debat el capítol d’inversions però si l’experiència és
positiva i engrescadora, de cara a l’any vinent tal volta es pot introduir el capítol de serveis i
actuacions que inclouria accions culturals, educatives, mediambientals, pel que fa que el procés
sigui més complex. 

En Jaume Martorell comenta que creu que s’ha d’informar bé a les entitats i associacions per
tal de que siguin motivadores i engrescadores del debat i de la participació en el procés.

Joan Barceló comenta que li sembla correcte el procés però que s’ha de tenir en compte que es
requereix d’una gran feina de comunicació contínua amb el ciutadà per informar-lo de tot el que
vagi  succeint  i  de  quan  se’l  convoca  a  participar.  Per  tant  es  necessita  un  compromís  i
continuïtat amb la comunicació i desplegar tots els mitjans necessaris per tal de que arribi a la
majoria de gent: joves, gent gran, etc. Antònia Llaneres considera important aquest punt: més
enllà dels mitjans virtuals es necessari arribar a la gent del carrer a partir de premsa i paper, com
per exemple el Saig. Així mateix, proposa fer una falca a la radio ja que aquest mitjà és escoltat
per bona part de la gent de Porreres.

En resposta a aquest punt, Francisca Mora explica que els mitjans previst són el següents:
- Facebook i twitter (tal volta es farà una pàgina de facebook només pels pressupostos

participatius)
- Es posarà una paradeta en el mercat. Antònia Llaneras comenta que en el mercat

només hi va un tipus de gent i per tant, s’hauria de fer un dissabte aprofitant un
esdeveniment lúdic del poble.

- Paper, el Saig.
- Premsa

En d’altres paraules, s’utilitzaran tots els mitjans que facin falta per tal que la comunicació sigui
efectiva.

Na  Maria Antònia Veny demana si s’obriran d’altres mitjans digitals per tal de poder anar
actualitzant la informació ja que la pàgina web de l’Ajuntament és rígida i poc adaptable als
canvis  constants.  Proposa  tal  volta  de  crear  un  facebook  on  s’actualitzi  la  informació.  Na
Francisca Mora respon que en teoria per setembre s’ha de tenir una plataforma virtual que
ajudi a millorar tota la infraestructura telemàtica.

A continuació,  Tòfol Mora accentua la necessitat de tenir un formulari estandarditzat on les
persones i  associacions puguin presentar  les seves propostes.  Neus Ramis respon dient que
aquest element ja està contemplat.  Tòfol Mora afegeix una proposta que ajudaria a enriquir
aquest formulari: que es prevegi una casella que es tituli: preu estimat de la proposta presentada,
on la ciutadania caldria que reflexionés sobre una quantitat  aproximada del  que suposarà la
inversió que presenta. Neus Ramis respon que veu difícil que la gent pugui quantificar les seves
propostes però que almenys es pot contemplar la casella en el formulari a omplir de forma
voluntària. 

Francisca Mora acaba dient que se’ls mantenindrà informats de com està anant el procés i els
motiva a animar a la participació i implicació de la gent. 
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I sense més intervencions es dóna per finalitzada la reunió.
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